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V Plzni vzniká muzeum Techmania 
První část regionálního technického muzea (RTM) Techmania v Plzni se otevře veřejnosti na 

začátku roku 2008. Interaktivní expozice na zábavnou výuku fyzikálních a technických principů 
má stát 65 milionů korun. Přestavba budovy bývalé haly Škody Holding už začala. Po 10 milio-
nech korun na ni dalo město a kraj, 34 milionů 
státní kasa a zbytek partneři projektu. 

Na prvních 3000 z plánovaných 10 tisíc m2 
vznikne tzv. edutorium. Pro žáky základních a 
středních škol i veřejnost tam budou interak-
tivní exponáty vysvětlující například magne-
tismus, elektromagnetické vlnění a Ohmův 
zákon. Přestavba části budovy skončí letos  
v prosinci. Celé tzv. vědecké centrum by mělo 
do roku 2012 přijít na čtvrt miliardy korun. 
Zakladatelé RTM, kterými jsou Škoda Hol-
ding a Západočeská univerzita, nejvíc spolé-
hají na dotace EU. 

Projekt počítá s propojením naučné části a 
bloků s exponáty, které by představily Plzeň 
jako město technické tradice. Podle děkana Fakulty elektrotechnické Jiřího Kotlana budou v objek-
tu jak ukázky současných výzkumů, tak historické exponáty, které připomenou vývoj techniky, 
například unikátní elektrické motory a dálkově ovládané modely. 

Liberecké Forum nabídne také zábavu  
Nové obchodní centrum má vyrůst v takzvaném dolním centru Liberce v blízkosti terminálu 

městské hromadné dopravy a na místě dnešního obchodního domu Tesco. Projekt za zhruba  
1,5 miliardy korun financuje nadnárodní společnost MULTI Development. Novináře o tom infor-
moval evropský ředitel společnosti Ronald Dasbach. Podle architekta Radima Kousala ze Studia 
inženýrů architektů Siadesign je cílem celého projektu vrátit dolnímu centru podobu města. Nové 
centrum nabídne 45 tisíc m2 ploch, z toho 10 tisíc m2 je určeno novému hypermarketu Tesco. Dal-
ších 23 tisíc m2 si rozdělí kolem 120 obchodů. V areálu bude také kolem 1500 m2 bytů, kancelář-
ské prostory a řada restaurací, kaváren a také fitness nebo bowling. Investor jedná i se dvěma pro-
vozovateli multiplexů.  

První etapa centra bude dokončena na podzim 2008, druhá na jaře 2010. Výstavbě druhé etapy 
bude ale předcházet demolice starého obchodního domu Tesco. Projekt by mohlo ohrozit prohláše-
ní obchodního domu kulturní památkou. Liberecké centrum Forum není jediným podobným pro-
jektem ve stotisícovém městě. Na místě bývalé Textilany by mělo už příští rok stát obchodní a 
společenské centrum Promenada. Projekt za zhruba 1,5 miliardy korun představila nedávno nizo-
zemská společnost ECC International. Izraelská společnost Plaza Centers začala stavět v centru 
nedaleko liberecké radnice velké obchodně-zábavní centrum za zhruba 900 milionů korun a rozši-
řuje se také největší nákupní centrum v regionu – Nisa, do které společnost ING Real Estate hodlá 
investovat 1,25 miliardy korun. 

Ve Varech dokončují loděnici  
Loděnice na nábřeží pod Chebským mostem  

v Karlových Varech vyrostla na místě původní, už 
značně zdevastované, a má být prvním krokem  
k oživení nábřeží a vybudování odpočinkové zóny  
v centru lázeňského města. V prvním patře loděnice 
bude půjčovna a úschovna lodí, ve druhém šatna a 
klubovny, hygienické zařízení, občerstvení i možnost 
přespání. Stavba loděnice začala loni v říjnu. Nákla-
dy dosáhly téměř 12 milionů korun, z toho polovinu 
město získalo ze státní dotace. Město zároveň ve spolupráci s Povodím Ohře řeší využití meandru 
kolem řeky Ohře v Tuhnicích, kde by měl vzniknout biopark s cyklistickými stezkami. 

LINE 

Moderní areál namísto koupaliště 
Radnice ve Štěchovicích dokončuje stavbu 

multifunkčního sportovního a relaxačního 
centra. Vzniklo přestavbou bývalého koupališ-
tě a mělo by otevřít 1. května. V areálu je 
plocha pro in-line bruslení, tenisový kurt a 
hřiště pro plážový volejbal.  

V budově je fitcentrum, sauna, masáže, 
kosmetika, dětský koutek, bar a velký spole-
čenský sál. Součástí objektu je chráněná dílna 
pro mentálně postižené. Náklady na přestavbu 
areálu překročily 35 milionů korun, obec zís-
kala od ministerstva financí investiční dotaci 
28 milionů korun. 

Luhačovice plánují revitalizaci lázní 
Lázně Luhačovice chystají rozsáhlou rekon-

strukci kulturních památek – vily Růžová a 
vily Lipová. Rekonstrukce objektů je jedním  
z prvních kroků k revitalizaci celého lázeňské-
ho areálu, která souvisí s kandidaturou Luha-
čovic na zápis na seznam světového kulturní-
ho dědictví UNESCO. Opravy si vyžádají 
několik milionů korun.  

Vedení lázní počítá s tím, že vila Růžová se 
začne opravovat už v dubnu, v září mají být 
hotové veškeré práce včetně úprav interiérů. 
Budova poskytne 24 lůžek vyšší kategorie 
apartmánového typu především pro rodiny  
s dětmi. Lázně na rekonstrukci získaly dotaci 
z ministerstva kultury.  
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Zážitková turistika se rozmáhá 
Hospodářská komora hlavního města Prahy 

vyškolila další soukromé firmy v oboru zážit-
kové turistiky. Do projektu Praha technická se 
nově připojilo pět společností, které chtějí své 
výrobky nebo služby prezentovat Pražanům a 
turistům vtipným a zároveň poučným způso-
bem. Mezi těmi, kdo „zkoušky“ z poskytování 
zážitků úspěšně složili, je například firma 
Three Brothers Production, která chce lidi 
nalákat do svých ateliérů, aby se účastnili 
jejich filmového dobrodružství.  

„Projekt je naučnou cestou po stopách ima-
ginárního natáčení, z něhož si účastník odnese 
vlastní DVD s filmem, v němž hrál. Zájemci 
budou hrát v předem připravených příbězích, které na sebe nenavazují, ale na závěr vyústí 
v nečekanou pointu,“ říká autor projektu Viktor Krištof. Turisté za den nejen stihnou natočit svůj 
film, ale dostanou i  filmařskou snídani, prohlédnou si studia, průvodci jim předvedou techniku a 
vysvětlí, co která profese u filmu dělá.  

Dalším z absolventů kurzů „Vzdělávání v zážitkové turistice v oblasti technických památek  
v Praze“ je firma Dolmat, která se specializuje na výrobu geo-obrazů z jámových a stěnových řezů 
v půdě nebo horninách. Zájemci o geo-obrazy a horniny se v rámci prohlídky budou moci na tvor-
bě obrazu sami podílet. Hospodářská komora hlavního města Prahy letos v oboru vyškolí i zaměst-
nance Národního muzea, Muzea hl. m. Prahy nebo Českých drah. Projekt Vzdělávání v zážitkové 
turistice v oblasti technických památek v Praze je spolufinancován z Evropského sociálního fondu, 
státního rozpočtu a rozpočtu hlavního města Prahy. 

Město hledá nájemce pro Goethovu vyhlídku  
Karlovarský magistrát hledá nájemce pro Goethovu vyhlídku nad Hůrkami u Varů. Objekt  

s rozhlednou je od letošního roku bez provozovatele a magistrát by z něj chtěl opět vytvořit jeden  
z turistických cílů. „Dosavadní nájemce do objektu částečně investoval, ve sklepě vybudoval soci-
ální zázemí a podobně. Na další provoz ale neměl prostředky,“ uvedl náměstek primátorky Tomáš 
Hybner. Magistrát by sice uvítal, kdyby vyhlídka sloužila veřejnosti celoročně, nicméně podle 
Hybnera by to zřejmě v zimě vyžadovalo velké náklady na vytápění. Přes turistickou sezonu by ale 
vyhlídka mohla být vyhledávaným místem a mohla by se napojit na vycházkové trasy v okolí lá-
zeňského města. 

Ústí nad Labem bude mít City Center 
V blízkosti městského centra Ústí nad Labem 

vyroste do roku 2009 polyfunkční objekt s názvem 
CPI City Center. Investorská a developerská společ-
nost Czech Property Investments Group zde plánuje 
výstavbu administrativně-obchodního komplexu se 
čtyřhvězdičkovým hotelem Clarion a všestranně 
orientovanými službami. Na zastavěné ploše o roz-
loze 26 tisíc m2 kromě kancelářských prostor, su-
permarketu, obchodů a skladů budou restaurace a 
fitness. Součástí projektu je kongresový hotel a 
samostatný bytový dům. Předpokládaná investice 
činí 500 mil. korun. 

Město dá vyšší dotace bazénu  
Rakovník zvýší dotace vstupenek do plaveckého bazénu, který spravuje městská společnost 

Údržba městských komunikací. Rozhodli o tom radní. Dosavadní podpora činila 300 tisíc korun 
měsíčně, letos se zvýší na 350 tisíc korun. Jak vysvětlil rakovnický místostarosta Luděk Štíbr, 
náklady na provoz bazénu rostou a tržby ze vstupného stagnují. Náklady činí zhruba půl milionu 
korun měsíčně, za hodinu koupání v Rakovníku zaplatí dospělí 40 korun a děti 30 korun. Návštěv-
nost krytého bazénu se sice meziročně mírně zvýšila na loňských zhruba 85 tisíc lidí, provozovate-
lé a vedení města však při určování dosavadní dotace kalkulovali s návštěvou 92 tisíc lidí. Atrak-
tivnost bazénu se nyní snaží zvýšit například pondělním plaváním pro příznivce nudismu. 

„Těžko můžeme konkurovat například nabídce akvaparku v Kladně, nový akvapark bude navíc 
zanedlouho uveden do provozu v nedalekém Berouně,“ podotkl Štíbr. 

Ve vedení patnáctitisícového města se údajně objevily i hlasy, zda by nebylo lepší ztrátové zaří-
zení zavřít. S tím však Štíbr nesouhlasí. „Nelze přece zavírat nezisková městská zařízení, to by-
chom takhle mohli zrušit i knihovnu nebo kulturní centrum,“ uvedl. Rakovnický bazén využívá 
také plavecká škola a plavání je součástí výuky základních škol. 
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Velký Osek chystá ovál 
Součástí stavby sportovního areálu ve Vel-

kém Oseku na Kolínsku bude rychlobruslař-
ský ovál. Do výstavby se chce město pustit,  
i když se mu nepodaří sehnat peníze od státu. 
Podle hrubých odhadů bude potřeba 300 mili-
onů korun. 

Radnice už má více než deset let v územním 
plánu vyhrazen na sportovní areál zhruba 
dvanáctihektarový pozemek. V hale by měla 
být i umělá ledová plocha a univerzální hrací 
plocha s umělým trávníkem. V areálu se počí-
tá také s fotbalovým hřištěm. „Jsme připraveni 
halu postavit nebo pomoci ji postavit,“ uvedl 
starosta Jiří Otta. Projekt obec konzultovala  
s rychlobruslařským svazem. Podle Otty po-
ptávka po podobném zařízení v Česku je, 
jednání na ministerstvu školství i s krajem ale 
zatím nic nepřinesla. 

Arboretum v Mostě má první strom  
Metasekvoj čínská je prvním stromem mos-

teckého arboreta. Živá sbírka vzácných i stan-
dardních dřevin a rostlin vzniká na rekultivo-
vaných plochách po těžbě hnědého uhlí. Na 
vytvoření unikátní botanické zahrady pracuje 
tým odborníků od loňského října. Bude v ní 
dominovat flóra, z níž v třetihorách vznikaly 
na severu Čech uhelné sloje. Jako vhodné 
místo pro arboretum tým vybral území mezi 
bývalým lomem, z něhož vznikne jezero,  
a kostelem Nanebevzetí Panny Marie, přesu-
nutým kvůli těžbě uhlí. Arboretum nabídne 
návštěvníkům rovněž geologickou expozici 
místních hornin a památky z likvidovaných 
obcí, depozitářů a lapidárií.  

Okolí přehrady doplní atrakce 
Okružní cyklostezka, lanové centrum, svět 

vodních atrakcí a další lákadla pro turisty mají 
vzniknout v okolí Luhačovické přehrady,  
v blízkosti největších moravských lázní. Na 
projektu spolupracují Pozlovice a Luhačovice, 
měli by se do něj zapojit i podnikatelé. Největ-
ším lákadlem pro turisty by se měl stát areál 
vodních atrakcí s bazény. Akvapark bude zřej-
mě nekrytý, Pozlovice už mají pro tuto varian-
tu studii a územní rozhodnutí. 

„Podle odborníků lze otevřený akvapark 
provozovat bez ztráty, u krytého již bychom 
zřejmě museli počítat s dotacemi na provoz. 
Na to pochopitelně nemáme prostředky,“ 
uvedla starostka Pozlovic Olga Tkáčová.  

Na stavbu chtějí radnice získat dotace.  
O provoz by se pak starala obecně prospěšná 
společnost, která by zastřešila i další turistické 
atrakce. Zvelebování okolí přehrady ale nyní 
naráží na špatnou kvalitu vody. Podle náměst-
ka hejtmana Vojtěch Jurčíka by měly být sta-
vební práce dokončeny do roku 2010. 
„Počítáme s tím, celý náš záměr je se zlepše-
ním kvality vody v přehradě provázaný,“ po-
znamenala Tkáčová. Hygienici již totiž několi-
krát museli v létě přistoupit k vyhlášení záka-
zu koupání. 

http://www.iZona.cz


 

Ze zámku vznikne hotel s muzeem  
Do pěti let by se měl ze zchátralého rene-

sančního zámku ve Veselí nad Moravou na 
Hodonínsku stát luxusní hotel s muzeem a 
kongresovým centrem. Objekt čeká rekon-
strukce za více než 200 milionů korun. Pro 
architekty bude vytvoření projektu oprav oříš-
kem. Neví se totiž, jak byl objekt v minulosti 
upravován. Zcela neznámé je navíc jeho roz-
lehlé podzemí, které bylo kdysi zasypáno. 

„Žádáme veřejnost, aby nám s odhalením 
stavební minulosti budovy pomohla. Pro na-
plánování oprav je to důležité,“ uvedla Jelena 
Štěrbová z firmy Wessels, které zámek patří. 
Odborníci přivítají informace od lidí pamatují-
cích si objekt před přestavbou v letech 1946 
až 1950, popřípadě od občanů, kteří byli  
v kontaktu s původními majiteli zámku, rodi-
nou Chorinských. Zámek stojí v místě původ-
ního středověkého hradu. Objekt je nepřístup-
ný, v jeho parku se ale konají kulturní akce. 

Předškoláci a senioři bazén zdarma  
Děti do šesti let a senioři nad 60 let budou 

mít od dubna plavání v největším plzeňskému 
bazénu na Slovanech zdarma. Senioři nebudou 
muset platit v pracovní dny od 6.30 do  
14 hod., za děti do šesti let nebude muset je-
jich doprovod dávat peníze po celý den.  

Pokladní dosud pouští do bazénu bez place-
ní jen děti do tří let. Senioři platí v libovolnou 
hodinu, stejně jako děti do 15 let a studenti,  
25 korun za hodinu. „Děláme to proto, aby se 
využil bazén i dopoledne a aby starší lidé 
mohli chodit do bazénu zdarma se svými vnu-
ky, kteří ještě nechodí do školy,“ řekla radní 
Petra Fischerová. 

Plzeňský městský bazén zdražoval naposle-
dy vstupné v roce 2002, kdy se dobudoval 
tobogán a další atrakce. Od té doby platí do-
spělí 30 korun za hodinu, 45 Kč za půldruhé 
hodiny a 55 korun za dvě hodiny. 

Památky vstupují do nové sezony  
V letošní turistické sezoně nabídnou středo-

české památky jak rozšířené prohlídkové tra-
sy, tak i řadu doprovodných akcí. Na Karlštej-
ně, který zahájil sezonu už na začátku března, 
bude letos prodloužen druhý vyhlídkový 
okruh a zpřístupněn interiér strážnice Velké 
věže. Zámek Konopiště přiblíží životy a osudy 
blízkých Františka Ferdinanda d´Este. 

Nejnavštěvovanější památku v regionu, hrad 
Karlštejn, si loni prohlédlo více než 273 tisíc 
lidí. Počtem turistů se mu začíná vyrovnávat  
kutnohorský chrám sv. Barbory, jehož interié-
ry loni zhlédlo zhruba 250 tisíc návštěvníků, 
stejný počet návštěvníků šlo i do kostnice. Na 
zámek Konopiště, který patří k dalším nejvy-
hledávanějším turistickým cílům ve středních 
Čechách, loni přijelo na 170 tisíc lidí. 
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Apriliáda otevře turistickou sezonu  
Plzeňskou hlavní turistickou sezonu i letos zahájí zábavná akce Apriliáda. Na směs soutěží, hu-

debních vystoupení a aprílových žertů se v minulých letech vydalo na hlavní plzeňské náměstí až 
10 tisíc lidí. Letos se osmý ročník akce kvůli rekonstrukci náměstí poprvé přesune do prostoru  
U Branky a přilehlých Smetanových a Kopeckého sadů.  

Na neděli 1. dubna je připraven celodenní program, soutěže, turistické pochody, speciální vydání 
aprílových novin i mimořádné prohlídky radnice. Apriliáda nabídne už tradiční soutěže – na ná-
městí se bude opět soutěžit v běhu na věž katedrály. Na sprintera, který v běhu do 302 schodů věže 
překoná dosavadní, méně než minutový rekord, čeká finanční odměna. Soutěžit se bude také ve 
sprintu s popelnicí, o nejlepšího plzeňského tahouna, v jízdě na koloběžkách, v kopání na bránu a 
podobně. Připraveny jsou také netradiční aprílové svatby, při nichž si páry prohodí role ženicha a 
nevěsty, a vyhodnocení soutěže Kašpar roku o nejlepší aprílový žert. 

Automaty na pivo ověřují věk  
Speciální pivní prodejní automaty umožní prodávat nápoj jen oso-

bám starším 18 let. Ověření věku umožní čtečka strojového kódu na 
občanském průkaze nebo cestovním pasu. Automaty vyvinula česká 
společnost Future Art a vznik přístroje podpořil Plzeňský Prazdroj, 
proto bude v nejbližších letech možné koupit v automatu výhradně 
piva z jeho produkce. „Ve všech přístrojích bude k dispozici nealko-
holický Radegast Birell a nabídka ostatních značek bude záviset na 
konkrétním umístění automatu,“ upřesnil Vladimír Jurina z Plzeň-
ského Prazdroje. 

Mechanismus ověření věku automatem je chráněn v ČR patentem 
a v současné době probíhá i mezinárodní patentové řízení. Stejný 
ověřovací systém lze použít i v automatech s cigaretami, výherních 
automatech či videoautomatech. Jednoduchý princip může rovněž 
sloužit k regulaci vstupu do kinosálů podle konkrétní projekce, ome-
zen podle věku může být vstup do částí videopůjčoven s erotickými 
filmy a prodejen s erotickým zbožím vůbec. Zařízení umožní respek-
tovat zákonné požadavky týkající se plnoletosti i na těch místech, 
kde není možná osobní kontrola věku nebo je příliš nákladná či slo-
žitá. 

Česko golfovým lídrem ve východní Evropě 
Studie Europe, Middle East and Africa Golf Benchmark Survey 2006 ukázala, že Česká  

republika disponuje největším počtem golfových hřišť (68) ve východní Evropě. V porovnání 
s rokem 1990 je u nás osmkrát víc hřišť a dokonce patnáctkrát víc registrovaných hráčů, což před-
stavuje téměř 60 % všech registrovaných hráčů v rámci subregionu východní Evropy.  
Česko je také nositelem titulu Neobjevená golfová destinace, který získalo na sklonku roku 2006 

na veletrhu International Golf Travel Market ve španělské Marbelle v rámci sedmého ročníku 
IAGTO Awards. 

„Nyní závisí především na správně směrované aktivitě majitelů a provozovatelů hřišť, zda se jim 
tuto pozici podaří udržet a dále rozvíjet. Nezanedbatelnou roli bude hrát i podpora, které se jim a 
dalším subjektům činným v oblasti golfu a golfové turistiky dostane od státních a veřejných insti-
tucí,“ komentoval výsledek studie Tomáš Kulman, business development manažer ze společnosti 
KPMG Česká republika. 

Ve východní Evropě je nyní celkem 134 hřišť s více než 40 tisíci registrovanými hráči. Z celkové 
evropské nabídky tato čísla ale představují pouze 2 % hřišť a 1 % hráčů. 
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